

研究论文

# 间种牧草对枣园捕食性天敌与害虫群落动态的影响

师光禄<sup>1, 2</sup>, 刘素琪<sup>1</sup>, 赵莉藜<sup>4</sup>, 苗振旺<sup>3</sup>, 曹二挥<sup>1</sup>, 李登科<sup>5</sup>

1.北京市农业应用新技术重点实验室, 北京 102206

2.山西农业大学, 山西太谷 030800

3.山西省森林病虫害防治检疫站, 太原 030012

4.中国科学院动物研究所, 北京 100080

5. 山西省农科院, 太原 030000

收稿日期 2005-5-12 修回日期 2005-1-19 网络版发布日期: 2006-5-25

**摘要** 为了有效地管理枣树害虫, 2004年在太谷地区对不同处理枣园的捕食性天敌与害虫群落动态进行了系统的调查研究, 结果表明: 间种牧草枣园捕食性天敌种类明显多于( $p<0.05$ )未间种牧草的枣园, 种草综合防治园捕食性天敌种类明显多于( $p<0.05$ )种草常规防治园; 在枣树不同发育阶段, 种草不防治区害虫物种数、多样性和均匀度明显大于( $p<0.05$ )未间种牧草的枣园; 优势度则是未间种牧草的枣园明显( $p<0.05$ )大于间种牧草枣园; 捕食性天敌个体数与害虫个体数的比值是间种牧草枣园明显( $p<0.05$ )大于未间种牧草的枣园, 种草综合防治区明显大于( $p<0.05$ )种草常规防治区。就捕食性天敌与害虫的时空二维生态位宽度和重叠而言, 不同发育阶段的枣园害虫的时空二维生态位平均宽度之间没有明显差异 ( $p>0.05$ ), 捕食性天敌的时空二维生态位平均宽度是种草枣园明显 ( $p<0.05$ ) 大于未种草枣园; 不同发育阶段种草枣园捕食性天敌与害虫的时空二维生态位平均重叠程度明显 ( $p<0.05$ ) 大于未种草枣园; 不同处理枣园捕食性天敌群落中主要种类的前二个主分量负荷值, 间种牧草枣区明显( $p<0.05$ )大于未间种牧草的枣区, 而枣园害虫群落中主要种类前二个主分量的负荷值是未间种牧草枣区明显( $p<0.05$ )大于间种牧草的枣区。相关性分析结果表明, 枣园捕食性天敌与害虫参数相关性的变化趋势较为一致, 可见用捕食性天敌功能团和按枣树生育期划分害虫发生阶段以替代物种进行枣园捕食性天敌与害虫群落学研究是切实可行的。总之, 枣园种草不仅提高了捕食性天敌的种群数量, 同时也增加了捕食性天敌控制害虫的稳定性和可持续性

**关键词** 枣草间作; 捕食性天敌; 害虫; 多样性; 生态位; 动态

分类号 [Q968, S718. 7, S763. 3](#)

## Effect of intercropped herbage in jujube plantation on the community dynamics of natural predators and pests

SHI Guang-Lu<sup>1, 2</sup>, LIU Su-Qi<sup>1</sup>, ZHAO Li-Lin<sup>4</sup>, MIAO Zhen-Wang<sup>3</sup>, CAO Hui<sup>1</sup>, LI Deng-Ke<sup>5</sup>

1. Key Laboratory of New Technology of Agricultural Application of Beijing, Beijing 102206, China;

2. Shanxi Agricultural University, Taigu, Shanxi 030800, China;

3. Forest Diseases and Insect Pests Control Station of Shanxi Province, Taiyuan 030012, China; 4. Institute of Zoology, Chinese Academy of Science, Beijing 100080, China;

5. Shanxi Agricultural Academy of Science, Taiyuan 030000, China

**Abstract** To understand the ecological impact of intercropped herbage in jujube plantation on natural enemies and pests, during March 10 to September 30 in 2004 a systematic survey was conducted under four treatments toward the jujube trees that were all in 10-years old and in full fruit production in a jujube plantation that is located 2.5 km west of Taigu (111°32'E, 37°26'N, 78 1.9 m elevation) in Shanxi Province, China. Among the four different treatments, three of them applied intercropped herbage treatment (*Lotus comiculotus*), and one without herbage treatment. In each treatment, five trees chosen by the chessboard sampling method were used to monitor and record the population dynamics of natural predators and pests in every 10 days. Each treatment was performed in triplicate. The natural enemies and pests were distinguished based on their tro

### 扩展功能

#### 本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [\[PDF全文\]\(OKB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(OKB\)](#)

▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

▶ [本刊中 包含“枣草间作; 捕食性天敌; 害虫; 多样性; 生态位; 动态”的相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

· [师光禄](#)

phic relationships and taxonomy. Abundance and dominance of species, diversity indices of community, and breadth and overlap of two-dimensional temporal-spatial niches were used to analyze and compare the successions of natural enemies and pests in the four different treatments. Our result showed that the natural predators in the jujube plantations intercropped with herbage were significantly larger than those in the plantations without intercropped herbage ( $p<0.05$ ). Also in the plantation with the herbage treatment, the natural predators under the integrated pest management were significantly larger than those under the conventional management ( $p<0.05$ ). During the periods of the jujube development, the treatment with intercropped herbage has significantly weakened the pests' development in terms of its number of species, indices of diversity and evenness than its counterpart ( $p<0.05$ ). On the contrary, larger dominant degree is found in the plantations without herbage treatment than those with intercropped herbage treatment ( $p<0.05$ ). In addition, the ratio of numbers of natural enemies to pests was significantly larger in the plantations with intercropped herbage, and significantly larger under the integrated pest management than their respective counterparts ( $p<0.05$ ). In different developing stages of the jujube trees, no significant differences were found between the pests' breadths of two-dimensional temporal-spatial niches. However, the average breadth of two-dimensional temporal-spatial niches of the natural predators was significantly larger in the plantations intercropped with herbage than in those without herbage ( $p<0.05$ ). Similarly, the average overlap value of two-dimensional temporal-spatial niches between the natural enemies and pests were significantly larger in the plantations intercropped with herbage ( $p<0.05$ ) than in those without herbage ( $p<0.05$ ). Loadings of the first two principal components of major natural enemies were significantly larger ( $p<0.05$ ) at the plantations intercropped with herbage than those without herbage. On the contrary, loadings of the first two principal components of major insect pests were significantly larger ( $p<0.05$ ) at the plantations without herbage than those with herbage. Further statistical analysis revealed a close correlation of the dynamic changes between the natural enemies and pests in the investigated jujube plantation under different treatments. The results suggested that it was practicable to investigate the dynamic community of natural enemies and pests on the basis of their functional groups rather than species in different developing stages of jujube trees. In general, the increased population of natural predators in the jujube plantation treated with intercropped herbage has improved the stability and sustainability of controlling jujube pests.

**Key words** [jujube](#) [field](#) [intercropped](#) [with](#) [herbage](#) [\\_](#) [predacity](#) [enemies](#) [\\_](#) [insect](#) [pests](#) [\\_](#) [diversity](#) [\\_](#) [niches,](#) [community](#) [\\_](#) [dynamics](#)

DOI